
چهارشنبه 19 بهمن   1401- 17 رجب 1444 - 8 فوریه 2023 - سال بیست  و دوم - شماره  5927  4   اجتماعی

شناسایی ۱۴۴ بیمار جدید کرونا در کشور 
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، طی یک شبانه روز ۱۴۴ بیمار جدید مبتلا به کرونا 
شناسایی شدند و متاسفانه چهار بیمار نیز جان خود را به دلیل بیماری از دست 
دادند.بــه گزارش ایســنا، از روز ۱7 بهمن ماه تا روز ۱۸ بهمــن ماه ۱۴۰۱ و بر 
اساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۱۴۴ بیمار جدید مبتلا به کووید-۱۹ در کشور 
شناســایی و 77 نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران کووید-۱۹ در کشور به 
7 میلیون و ۵۶۵ هزار و ۲۵ نفر رسید.متاســفانه در طول ۲۴ ســاعت، ۴ نفر از 
بیماران کووید۱۹ در کشــور جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان 
این بیماری، به ۱۴۴ هزار و 7۶۸ نفر رسید.خوشــبختانه تا روز ۱۸ بهمن ماه 7 
میلیون و ۳۳7 هزار و ۹۳۲ نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستان ها ترخیص 
شــده اند.۲۱۶ نفر از بیماران مبتلا به کووید-۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه 
بیمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند.تا روز ۱۸ بهمن ماه ۵۵ میلیون و ۸۶ هزار و 
۶۳۳ آزمایش تشخیص کووید-۱۹ در کشور انجام شده است.تا روز ۱۸ بهمن ماه 
۶۵ میلیون و ۱۹۵ هزار و 7۳ نفر دوز اول، ۵۸ میلیون و ۵۸۸ هزار و ۴۶7 نفر دوز 
دوم و ۳۱ میلیون و ۶۱۶ هزار و ۲۸ نفر نیز دوز ســوم و بالاتر واکسن کرونا را در 
کشور تزریق کرده اند. مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به ۱۵۵ میلیون و 
۳۹۹ هزار و ۵۶۸ دوز رسید.در حال حاضر هیچ شهرستانی در وضعیت قرمز کرونا 
نیست و ۲ شهر در وضعیت نارنجی، ۱۰۵ شهر در وضعیت زرد و ۳۴۱ شهر کشور 

نیز در وضعیت آبی قرار دارند.

اعزام ۱۲۰ هزار دانش آموز 
به اردوهای راهیان پیشرفت

رئیس سازمان بســیج دانش آموزی گفت: تاکنون۱۲۰ هزار دانش آموز در قالب 
اردوی راهیان پیشرفت، بازدید علمی داشته اند.به گزارش ایسنا، مجتبی باستان با 
اشــاره به برنامه های این سازمان به مناسبت دهه مبارک فجر گفت: بسیج دانش 
آموزی با کمک دانش آموزان، برنامه های متنوعی را برای این ایام و روز ۲۲ بهمن 
طراحی و پیش بینی کرده است.وی افزود: تاکید ما در اجرای برنامه های مدرسه 
محور و در راســتای حفظ و تقویت هویت ملی اســت؛ بدین صورت که در تمام 
مدارســی که بسیج دانش آموزی فعال اســت در مراسم آغازین مدارس از ۱۲ تا 
۲۲ بهمن سرود جمهوری اسلامی ایران به صورت دسته جمعی خوانده می شود. 
همچنین آذین بندی و فضاسازی مدارس سراسر کشور از سوی تشکل های دانش 
آموزی با محوریت بسیج انجام می شود.باستان ادامه داد: برگزاری زنگ گفت وگو 
در مدارس از دیگر برنامه ها اســت؛ این زنگ می تواند  فضایی برای تقویت جهاد 
تبیین باشــد تا دانش آموزان با کمک معلمان و مربیان در این موضوع مشارکت 
داشــته باشند و به شبهات دانش آموزان پاسخ دهند.رئیس سازمان بسیج دانش 
آموزی افزود: برگزاری مسابقات متنوع از سوی بسیج دانش آموزی در مدارس از 
دیگر برنامه هاست که کتابخوانی و نقاشی را دربردارد. گروه های سرود بسیج دانش 
آموزی نیز در این ایام فعال هســتند تا با مضامین انقلابی و مذهبی در مدارس، 
میادین و محله ها اجرای بانشاط داشته باشند.وی اظهار کرد: توزیع پرچم موضوع 
دیگر اســت؛ حمل پرچم ایران قوی در برنامه های همایشی در مدارس و ایام الله 
دهه فجر از سوی دانش آموزان از دیگر برنامه های ماست همچنین یک پرچم۵۰ 
متری نیز طراحی شده است که توسط۵۰ فرمانده واحدهای بسیج دانش آموزی 
در راهپیمایی ۲۲ بهمن حمل خواهد شــد.به گزارش مرکز اطلاع رسانی و روابط 
عمومی وزارت آموزش وپرورش، باســتان همچنین اعلام کرد: برگزاری اردوهای 
راهیان نور و راهیان پیشــرفت نورانی را برگزار می کنیم تا دانش آموزان با کمک 
مربیان و معلمان در مدارس از کارخانه ها و پارک های علم و فناوری بازدید داشته 

باشند که تاکنون۱۲۰ هزار نفر در قالب این اردو، بازدید علمی داشته اند.

جزئیات جذب ۲۵هزار نیرو در وزارت بهداشت
مدیرکل منایع انسانی معاونت توسعه وزارت بهداشت از صدور مجوز جذب نیروی 
۲۵۰۰۰ نفری برای پروژه های بهداشتی و درمانی جدید وزارت بهداشت خبر داد و 
گفت: اگر به سرعت کار جمع شود، اواخر اسفند یک مرحله آزمون خواهیم داشت.
به گزارش ایسنا، دکتر سیف الله مرادی درباره جزئیات استخدام ۲۵ هزار نفر نیرو 
برای پروژه های جدیدالاحداث وزارت بهداشت، گفت: در بحث استخدام، ۲۵۰۰۰ 
نفر به نتیجه رسید. طبق سند جامع مدیریت نیروی انسانی ۱۰ هزار تخت و قرار 
است به ازای هر تخت یک پرستار در قدم اول پیش بینی شود.وی با بیان اینکه ما 
بر اساس سند در چیدمان نیروی انسانی پیش خواهیم رفت، گفت: از این ۲۵۰۰۰ 
جذب، ۱۱ هزار مربوط به بخش درمان، ۳۵۰۰ نفر مربوط به فوریت های پزشکی 
و نزدیک به ۱۰ هزار نفر هم برای بخش بهداشــت است و تعداد اندکی هم برای 
ســایر بخش های در حال راه اندازی است.وی گفت: در مرحله بعد قول دادند که 
خروجی های ما را پوشش دهند. یکی از مشکلات ما بازنشسته های ما است. در دو 
سال گذشته ۱7 هزار بازنشسته داشتیم که باید تامین و جایگزین شوند.مرادی با 
بیان اینکه بنابراین اولویت اول تامین نیروی مراکز جدید است، گفت: تلاش داریم 
که تا پایان ســال یک مرحله آزمون داشته باشیم که اگر مجوز زودتر امضا شود، 
آمادگی برگزاری آزمون را داریم. اگر به ســرعت کار جمع شود، اواخر اسفند یک 
مرحله آزمون خواهیم داشت، در غیر این صورت برای بعد از سال می افتد.مرادی 
همچنین درباره وضعیت شهدای خدمت حوزه سلامت نیز گفت: در بحث شهدای 
خدمت تاکنون ۴۵۰ پرونده از سراسر کشور به دست مان رسید. یک کمیته شش 
نفره داریم با حضور نمایندگان بنیاد شــهید و... که پرونده را طبق قانون بررسی 
می کنند. قانون می گوید کسانی شهدای خدمت محسوب می شوند که در درمان 
مســتقیم بیماران کرونایی، به کرونا مبتلا شده باشند. تاکنون ۲۹۶ پرونده تایید 

شده است.

بلیت برج میلاد ۱۲۰ هزار تومان شد
اعضای شورای شهر تهران به افزایش بهای بلیت بازدید از برج میلاد به قیمت ۱۲۰ 
هزار تومان رأی مثبت دادند.به گزارش ایســنا، صبح دیروز لایحه بهای خدمات 
استفاده از مرکز تفریحی و خدماتی برج میلاد روی میز بررسی شورا قرار گرفت 
و نرگس معدنی پور در این باره گفت: پیشــنهاد کمیسیون اجتماعی و فرهنگی 
شورای شهر تهران این است که بازدید از کل طبقات برج میلاد ۱۳۰ هزار تومان،  
بازدید تا سکوی دید باز ۹۰ هزار تومان و برای بازدیدکنندگان خارجی بازدید از 
کل مجموعه ۲۵ دلار و بازدید تا ســکوی دید باز ۱۵ دلار باشــد.آخوندی رئیس 
کمیته بودجه شــورای شهر تهران با بیان اینکه با توجه به مجوز وزارت کشور بر 
اســاس نرخ تورم افزایش تا ســقف ۴۵ درصد را مجاز هستیم، گفت: حالا این بر 
عهده شورای شهر است که درصد افزایش را مشخص کند اما آنچه که مهم است 
این اســت که برای عمده افرادی که ممکن اســت پرداخت این مبلغ سختشان 
باشــد همچون خبرنگاران، دانش آموزان،  بهزیستی، کمیته امداد و ... از تخفیف 
۶۰ درصدی استفاده کنند.حبیب کاشانی در واکنش به این لایحه گفت: حقوق  
۲۵ درصد افزایش یافته و حالا می خواهیم بلیت را ۴۵ درصد گران کنیم؟توکلی 
زاده معاون شهردار تهران نیز با بیان اینکه مبنای عدالت این است که به حوزه های 
نیازمند یارانه بدهیم، گفت: بحث نگهداشــت و استهلاک برج میلاد یک واقعیت 
اســت و دقت داشته باشــید که تنها 7۰ درصد از فاز یک برج میلاد افتتاح شده 
است.چمران افزود: با اضافه کردن قیمت بلیت مردم ناراحت می شوند و بهتر است 
سالمندان را نیز به لیست دریافت کنندگان تخفیفات اضافه کنیم.آخوندی گفت: 
آسانسور برج میلاد برای سالمندان بالای ۶۵ سال ممنوع است.در نهایت اعضای 
شورای شهر تهران به پیشنهاد حذف افزایش ۵۰ درصدی قیمت بلیت برج میلاد 
در زمان پیک رأی مثبت دادند و این تبصره حذف شد و همچنین مقرر شد که 
میزان تخفیف ها به گروه های خاص به ۵۰ درصد برســد. همچنین با پیشــنهاد 
چمران قیمت بلیت بازدید از کل مجموعه برج میلاد به ۱۲۰ هزار تومان و بازدید 
از ســکوی دید باز ۸۰ هزار تومان تعیین شد که به تصویب اعضای شورای شهر 

رسید.

بارش برف و باران در تهران
بر اســاس اعلام اداره کل هواشناســی اســتان تهران وضعیت جوی این استان 
آســمان نیمه ابری تا ابری و بارش برف، باران و تگرگ همچنین کاهش نســبی 
دما پیش بینی می شود.به گزارش ایسنا، با بررسی نقشه های هواشناسی، تصاویر 
ماهواره ای و خروجی مدل های پیش یابی عددی طی چند روز آینده با ورود سامانه 
بارشی به استان به طور متناوب آسمان نیمه ابری تا ابری در برخی ساعات همراه 
با بارش برف و باران گاهی رگبار و رعد و برق و در ارتفاعات مه و بارش برف گاهی 
کولاک برف و در نقاط مستعد بارش تگرگ پیش بینی می شود.عمده فعالیت این 
سامانه بارشی برای روز پنجشنبه )۲۰ بهمن( در سطح استان است. طی این مدت 
کاهش نسبی دما به ویژه در روز پنجشنبه در سطح استان مورد انتظار است.آسمان 
تهران امروز)۱۹ بهمن( نیمه ابری در بعضی ساعت ها افزایش ابر و بارش پراکنده و 
وزش باد شدید با حداقل دمای ۳ و حداکثر دمای ۱۰ درجه سانتیگراد و فردا )۲۰ 
بهمن ( ابری و مه رقیق در بعضی ساعت ها بارش باران و برف و وزش باد با حداقل 

دمای صفر و حداکثر دمای ۵ درجه سانتیگراد پیش بینی می شود.

اخبار کوتاه
معاون درمان وزارت بهداشت خبر داد

طرحی برای رایگان شدن »خدمات ضروری بستری«

رئیس دانشکده منابع طبیعی دانشگاه تهران:

میزان ذرات آلاینده هوا در ایران ۶ برابر استاندارد جهانی است

رئیس کمیته عمران شورای شهر تهران:

تهران مستعد زلزله بالای ۷ ریشتر است

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست کشور مطرح کرد

عراق منشاء اصلی گرد و غبار خوزستان

صدور یک روزه شناسنامه های جدید در میز خدمت ثبت احوال تا پایان بهمن

امکان خرید و شارژ غیرحضوری بلیت مترو فراهم شد

معــاون درمان وزارت بهداشــت ضمن تشــریح وضعیت 
درمان کشــور در ســال های قبل و بعد از انقلاب اسلامی، 
گفت: تمام شــاخص های بهداشتی و درمانی بعد از انقلاب 
اسلامی پیشــرفت قابل توجه داشته اند و امروز کشور ایران 
در زمینه بهداشتی و درمانی جزو کشورهای سرآمد است.
دکتر سعید کریمی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به وضعیت 
ســلامت و درمان در کشور بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، 
گفــت: یکی از حوزه هایی که بعــد از انقلاب جهش خوبی 
پیدا کرد، حوزه ســلامت اســت. در همین کشور پزشکان 
هندی، بنگلادشی و... حضور داشــتند که حتی زبان شان 
را به درســتی متوجه نمی شدند و بیماران باید با زبان بدن 
بیماری شان را به پزشک می گفتند تا دارویی دریافت کنند، 
اما به تدریج با ادغام حوزه آموزش و درمان در دانشگاه های 
علوم پزشــکی، در این راستا حرکت شــد تا کسی که در 
حوزه سلامت فارغ التحصیل می شــود، مهارت و علم را به 
صورت توامان داشته باشــد. بر این اساس با ادغام آموزش 
و پزشــکی، فارغ التحصیلان حوزه سلامت و پزشکی علاوه 
بر مهارت، علم هم داشــتند و جهش بسیار خوبی در حوزه 
سلامت ایجاد شــد.وی افزود: بر این اساس امروز می بینیم 
که کشــورهای همسایه خواهان پزشــکان ایرانی هستند 
و می خواهند از ظرفیت پزشــکان ما اســتفاده کنند. البته 
ما باید ســعی کنیــم که تا جای ممکن شــرایط را فراهم 
کنیم تا پزشــکان مان در کشــورمان بماننــد. باید توجه 
کــرد که در اوایل انقلاب حتی بــرای یک آب مروارید که 
یک عمل چشم پزشکی روتین اســت، بیمار را به خارج از 
کشــور می فرستادند، اما در حال حاضر برای پیشرفته ترین 
جراحی ها هم بیماران از خارج از کشــور به ایران می آیند.
کریمی درباره وضعیت تخت های بیمارســتانی نیز گفت: ما 
در اوایل انقلاب ۵۶ هزار تخت بیمارســتانی داشتیم، اما در 
حال حاضر ۱۵۶۰۰۰ تخت بیمارستانی داریم. باید بدانیم 
که غیر از ساخت تخت، نگهداری تخت بیمارستانی هم مهم 
است. در حوزه متخصصین نیز در ابتدای انقلاب هفت هزار 
متخصص داشتیم، اما در حال حاضر 7۰ هزار متخصص و 

فوق تخصص در کشور داریم.
 بنابراین شــرایط حوزه ســلامت بعد از پیــروزی انقلاب 
اسلامی با شرایط قبل از انقلاب، قابل مقایسه نیست. با اینکه 
۴۰ ســال گذشته، اما بسیاری از کشورها چنین جهشی را 
در حوزه بهداشت و درمان شان پیدا نکرده اند.معاون درمان 
وزارت بهداشت با بیان اینکه در تمام شاخص های بهداشتی 
و درمانــی بعــد از انقلاب اسلامی پیشــرفت قابل توجهی 
داشته ایم، گفت: در زمینه امید به زندگی، میزان مرگ ومیر 
مادران باردار، میزان مرگ ومیر کودکان و نوزادان و... جهش 

ایجاده شده و امروز کشور ایران به جهت بهداشتی و درمانی 
جزو کشورهای سرآمد است؛ به طوری که سازمان بهداشت 
جهانی همواره وضعیت شــبکه بهداشتی در ایران را مثال 

می زند.
کریمی با اشــاره به هزینه های پرداختی از ســوی مردم در 
حوزه ســلامت، گفت: از نظر هزینه ها،  درســت است که 
ممکن است فشــارهای اقتصادی بر دوش مردم باشد، اما 
اگر به صورت مقایسه ای نگاه کنیم، در کشور ما هزینه های 
درمان خیلی زیاد نیست و با وجود اینکه کیفیت خدماتی 
که ارائه می دهیم، بالاســت، امــا هزینه های خیلی زیادی 
ندارد؛ به ویــژه در مراکز دولتی. هرچنــد که برنامه هایی 
داریــم که در قالب نظام ارجاع فرانشــیز ۱۰ درصد را هم 
در حوزه بســتری و برای خدمات ضروری صفر کنیم تا در 
مراکز دولتی خدمات ضروری رایگان شود و کشی به دلیل 
نداشتن پول،  دریافت خدمت را از دست ندهد.وی با اشاره 
به برنامه وزارت بهداشــت برای کاهش پرداختی از جیب 
مردم در حوزه بستری و سرپایی در قالب نظام ارجاع، گفت: 
یکی از برنامه هایمان این اســت که با نهایی شدن پزشک 
خانــواده و نظام ارجاع،   اگر کســی از طریق نظام ارجاع 
از سطح یک به ســطح دو آمد، اگر نیاز به خدمت بستری 
داشــت، در خدمات ضــروری، بتوانیم فرانشــیز را صفر و 
رایگان کنیم. البته فعلا این موضوع در حوزه بستری و برای 
خدمات ضروری مورد توجه است و هدف مان این است که 

در قالب نظام ارجاع، فرانشیز برای خدمات ضروری رایگان 
شــود.  برای بخش ســرپایی هم هدف این اســت که اگر 
منابعش را بتوانیم با ســازمان برنامه و بودجه نهایی کنیم، 
فرانشــیز را ۱۵ درصد کاهش دهیم؛ یعنی بیمار در بخش 
سرپایی بجای ۳۰ درصد فرانشیز، در قالب نظام ارجاع ۱۵ 

درصد بپردازد که البته هنوز قطعی و نهایی نشده است.
کریمی در ادامه درباره وضعیت توریســم سلامت در کشور 
نیز گفت: در حوزه توریســم سلامت، شرایط مان به جهت 
اعتمادی که کشــورهای اطراف به پزشــکی ایران دارند، 
بسیار خوب اســت. حتی ایرانیانی که مقیم آمریکا و اروپا 
هســتند، اقدامات پزشکی شان را در ایران انجام می دهند و 
به پزشکان کشور اعتماد دارند. در عین حال برای گسترش 
توریسم سلامت، زیرساخت هایی لازم است. در حال حاضر 
۲۲۰ بیمارستان در کشور زیرساخت لازم در زمینه پذیرش 

توریسم سلامت را دارند. 
با این حال توریســتی که می آید باید هتل مناسب، رفت و 
آمد مناسب و امکانات رفاهی و ... داشته باشد. این موارد با 
تعامل بین وزارت بهداشــت و وزارت میراث فرهنگی ارتقاء 
خواهد یافت. همچنین شــرایط رفاهی و اجتماعی نیز باید 
فراهم باشد تا فرد بتواند با آرامش بیاید، خدمت مورد نیاز 
درمانی اش را دریافت کرده و برود. اگر این زیرســاخت ها و 
شرایط فراهم باشــد، به جهت پزشکی ایران در رده بسیار 
بالایی اســت و می تواند در حوزه توریسم سلامت اقدامات 

خوبی داشته باشــد.وی درباره برخی هشــدارها مبنی بر 
نگرانی برای حضور دانشــجویان رشــته پزشکی در برخی 
کرســی های تخصصــی و فوق تخصصی مــادر و نگرانی از 
خالی ماندن این کرســی ها، گفت: در این زمینه دو رویکرد 
وجود دارد؛ یکی اینکه مــردم را نگران کرده و اعلام کنیم 
که مثلا از ســال دیگر جراح قلب نداریــم و باید از خارج 
پزشــک وارد کنیــم و ... که وزارت بهداشــت اصلا چنین 
موضوعی را قبول ندارد. با این حال یک بحث هم این است 
کــه برنامه ریزی کنیم که چنیــن اتفاقی رخ ندهد که این 
اقدام را انجام دادیم. به عنوان مثال امسال که صندلی های 
جراحی قلب پر نمی شــد، با یکسری تغییرات بین معاونت 
درمان و معاونت آموزشی وزارت بهداشت، آن را پر کردیم. 
بنابرایــن اقدامات موثری می توان انجام داد. به عنوان مثال 
با هماهنگی که با برُد جراحی قلب انجام شد، این رشته از 
ســال آینده از فوق تخصصی خارج شده و با تخصص پیش 
می رود. بر این اساس کسی که می خواهد جراح قلب شود، 
باید چهار سال جراحی عمومی بخواند و بعد بر روی جراحی 
قلب متمرکز شود. بنابراین تغییرات فرآیندی اتفاق می افتد 
و علاقه مندی بیشتر می شــود.کریمی گفت: در عین حال 
بحث تغییر تعرفه ها هم هست که می تواند علاقه مندی به 
یکسری رشته ها را افزایش دهد. این تغییرات برای بسیاری 
از رشــته هایی که نگرانی هایی درباره آن ها وجود داشــت، 

امسال انجام شد. 
حتی برای تخصص نیز صندلی ها پر نمی شد که با تغییراتی 
که در ســازمان سنجش انجام شــد، مشکلات رفع شد؛ به 
طوری که قبلا دانشجویان رشته های تخصصی می توانستند 
پنج لایــن انتخاب کنند که اکنون به ۱۰۰ لاین رســیده 
است. بنابراین کسی که امتحان می دهد می تواند بین ۱۰۰ 
انتخاب هر کدام را که دوســت داشت، قبول شود. امسال 
صندلی های ما تا حدود زیادی پر شد و فقط دو رشته طب 
اورژانس و بیهوشی پر نشــد که البته در این دو رشته هم 
نســبت به سال گذشته شــرایط مان بهتر شده و ان شاءالله 
با تغییرات تعرفه ای، تغییــرات فرآیندی و کوریکولوم های 
آموزشــی و... داریم تلاش می کنیم که مشکلات رفع شود. 
ایــن اقدامات در دنیا هم ایجاد شــده و به عنوان مثال در 
بسیاری از کشــورها، دیگر برای جراحی قلب  فوق تخصص 
نیست و متخصص جراحی قلب دارند. همان اقدامی که در 
داخلی قلب هم انجام شــد و دیگر مشــکلی نداریم. در هر 
حال مردم اصلا نباید نگران باشند. اینکه مطرح می شود ما 
پزشک نخواهیم داشت، گرفتار می شویم و باید پزشک وارد 
کنیم و ... درست نیست، اما ما هم باید تلاش کنیم و هرجا 

که مشکلی وجود داشت، بلافاصله اصلاحش کنیم.

رئیس دانشکده منابع طبیعی دانشگاه تهران با بیان اینکه 
سال گذشته آلودگی هوا هشت میلیارد دلار خسارت ناشی 
از مرگ و میر در ۲7 شهر کشور بر جا گذاشته است، گفت: 
میزان مرگ و میر ناشی از آلودگی هوا در بزرگسالان بالای 
۳۰ سال در ســال ۱۴۰۰ بیش از ۲۰ هزار نفر بوده است.
به گزارش ایســنا، مهدی قربانی در همایش روز هوای پاک 
که در پردیس کشاورزی و منابع طبیعی دانشگاه تهران در 
کرج برگزار شــد، با بیان اینکه آلودگی هوا به تعبیر جهانی 
به عنوان قاتل خاموش شناخته می شود، اظهار کرد: سالانه 
حدود هفت میلیون مرگ زودرس در دنیا به علت انتشــار 
ذرات پی ام ۲.۵ اتفاق می افتد.وی با بیان اینکه کیفیت هوا 
ابرچالشی اســت که طی چند سال گذشته ایران را درگیر 
کرده اســت، گفت: در سال ۱۴۰۰ میانگین سالانه غلظت 

ذرات پــی ام موجــود در هوا  حــدود ۳۰ میکرون در متر 
مکعب بوده که این شــش برابر استانداردهای تعیین شده 
جهانی اســت.وی توضیح داد: در ۲۴۲ روز از سال گذشته 
غلظت پی ام ۲.۵، بالاتر از میانگین جهانی، یعنی حدود ۱۵ 
میکروگرم در مترمکعب بوده اســت.وی با بیان اینکه این 
آلودگی بدون شک در وجوه مختلف زندگی مردم تاثیر به 
سزایی داشته است، گفت: طبق گزارش های دریافتی میزان 
مرگ و میر متصل به پی ام ۲.۵ در بزرگســالان بالای ۳۰ 

سال در سال ۱۴۰۰ بیش از ۲۰ هزار نفر بوده است.
وی توضیح داد: آلودگی هوا در ســال گذشته حدود هشت 
میلیارد دلار در ۲7 شهر کشــور خسارت ناشی از مرگ و 
میر به بار آورده اســت.قربانی اظهار کرد: باید بر سر مساله 
آلودگی هوا گفت وگو کنیم تا بتوانیم بحران به وجود آمده 

را حل کنیم.این مسئول با اشــاره به اینکه شرایط محیط 
زیســت در ســطح جهانی ریشه در رفتار انســان ها دارد، 
گفت: باید برای حل مســائل محیط زیســتی باید خود را 
جزئی از اکوسیستم بدانیم و تلاش کنیم به جای نظام های 
اکولوژیک ، نظام های اجتماعــی اکولوژیک را پیاده کنیم.

وی گفت: برای این کار باید از علوم بین رشته ای بهره مند 
شویم تا بتوانیم در مدیریت منابع طبیعی و محیط زیست 
به درســتی عمل کنیم.وی با تاکید بــر اینکه آلودگی هوا 
مسئله ای چند وجهی اســت، توضیح داد: حل این مساله 
با حل مشــکل صنایع و واحدهای صنعتی متفاوت اســت 
و پیچیدگــی زیادی دارد که همیــن امر تصمیم گیری را 
برای قانون گذاران دشوار می کند.وی با بیان اینکه در برای 
حل مشکل آلودگی هوا باید مسئله حکمرانی را از مدیریت 

جدا کنیم، گفت: حکمرانی باید بسته مرتبط با حل معضل 
آلودگی هوا را تدوین و در اختیار مدیریت قرار دهد.وی ابراز 
کرد: سیاست و حکمرانی خوب، مدیریت اثربخش در حوزه 
منابع طبیعی و محیط زیســت کشــور را به دنبال خواهد 
داشــت.وی گفت: در قانون هوای پاک ۳۱ دســت اندرکار 
مطرح شده ولی حدود ۱۰ درصد انسجام سازمانی بین آنها 
وجود دارد و با این وصف نمی توان انتظار داشت این قانون 
اثرپذیری کافی داشــته باشــد.قربانی ابراز کرد: ۵۰ درصد 
از فضای تصمیم گیری در این حــوزه تنها در اختیار یک 
دستگاه اســت که این فضای مدیریت درست را با چالش 
جدی مواجه کرده اســت.این مسئول اظهار کرد: با اصلاح 
قانون هوای پاک در برنامه هفتم باید انسجام لازم را در بین 

تصمیم گیران حوزه هوا ایجاد کنیم.

رئیس کمیته عمران شــورای اسلامی شهر تهران با تأکید 
بر این کــه زلزله های خوی و ترکیه مربوط به دو گســل 
متفاوت بوده است، گفت: حدود ۳۰ سال از دوره بازگشت 
زلزله بالای 7 ریشتر در تهران می گذرد و همیشه هشدارها 
در این زمینه بوده که تهران مســتعد زلزله بالای 7 ریشتر 

است.
به گزارش خبرنگار ایلنا، حجت الاســلام والمسلمین سید 
محمــد آقامیری در تذکر امروز خود در یکصد و بیســت 
و هشتمین جلســه دوره ششم شورای اسلامی شهر تهران 
ضمن تبریک دهه فجر و تســلیت سالروز شهادت حضرت 
زینب )س( گفت: اگر امروز ما اعتقاد به شعار پیروزی خون 
بر شمشیر داریم، به خاطر نقش مؤثر و محوری این بانوی 

بزرگوار و فداکار بود که با رشــادت ها و افشاگری، تبیین و 
فداکاری های خود، جنگی را که در روز عاشورا به ظاهر به 
پایان رســیده بود، به نقطه عطفی در تاریخ تبدیل کرد و 
نشان داد که زن ها می توانند با وجود همه مباحثی که در 

حواشی آنها است، مسیر تاریخ را عوض کنند. 
وی در بخــش دیگــری از صحبت های خود به شــایعات 
مطرح شــده درباره ارتباط زلزله خوی با ترکیه اشاره کرد 
و ضمن رد این شــایعات، اظهار داشــت: علت بروز زلزله 

در ترکیه و ســوریه مربوط به برخورد گسل ورقه آناتولی 
شرقی با ورقه غربی است که فاصله آن تا خوی حدود هزار 
کیلومتر اســت و این دو زلزله هیچ ارتباطی باهم ندارند، 
زیرا زلزله ای که در خوی رخ داد مربوط به گســل ســیه 

چشمه بوده است.
رئیس کمیته عمران شــورای شــهر تهران با ارائه هشدار 
نســبت به احتمال وقــوع زلزله بزرگ در تهــران گفت: 
حدود ۳۰ ســال از دوره بازگشــت زلزله بالای 7 ریشــتر 

در تهــران می گذرد و همیشــه هشــدارها در این زمینه 
بوده که تهران مســتعد زلزله بالای 7 ریشــتر اســت. در 
حال حاضر طراحی های ســازه ها براساس مقاومت در برابر 
زلزلــه ۸ تا ۹ ریشــتر صورت می پذیرد، ولــی آیا این کار 
به درســتی انجام می شود؟ این مسأله نشان می دهد که ما 
باید هشــدارها درباره زلزله تهران را کاملا جدی بگیریم.

وی در پایان تصریح کرد: در زلزله ترکیه و ســوریه شاهد 
فروریختن ســاختمانی هایی بتنی بودیم که اغلب براساس 
اســتانداردهای بین المللی ساخته شــده بودند، بنابراین 
ضروری اســت در تهران گروهی به صورت تخصصی این 
مسأله را بررســی کنند و از همین حالا زلزله ترکیه را به 

عنوان هشدار برای خودمان در نظر بگیریم.

ســلاجقه گفت: عراق منشــاء اصلی گرد و غبار خوزستان 
محسوب می شــودکه هنوز اقدامی برای کنترل آن صورت 
نداده  است.علی سلاجقه رئیس ســازمان حفاظت محیط 
زیست کشور با حضور در پردیس کشاورزی و منابع طبیعی 
دانشگاه تهران در کرج  گفت: شاهد اتفاقات خوبی در حوزه 
محیط زیست هســتیم و در راستای عمل به شعار امسال، 
تا کنون بیش از ۲۰۰ نشســت با شرکت های دانش بنیان 
گوشه و کنار کشور برگزار شــده است.او با اشاره به اینکه 
بــا اتکا به ظرفیت های داخلی می تــوان به بخش زیادی از 
نیاز های زیرســاختی محیط زیست پاسخ داد، گفت: پیش 
از این برای ســنجش میزان گرد و غبار در مناطق مختلف، 
دستگاه هایی از آلمان وارد می شد که هر کدام از آن ها شش 
میلیارد تومان قیمت داشت.رئیس سازمان حفاظت محیط 

زیســت کشور گفت: برای اینکه نیاز کشــور در این حوزه 
برطرف شود، به هزار دســتگاه نیاز داریم که قطعاً واردات 
آن ها باعث خروج ارز بسیاری می شود.او گفت: شرکت های 
دانش بنیان دانشــگاه تهران هر یک از این دستگاه ها را با 
۳۵۰ میلیون تومان می سازند که تا کنون فرایند ساخت آن 
در تهران، قم و خوزستان آغاز شده است.سلاجقه افزود: ما 
به این سبک اقدامات خلاقانه و نوآورانه نیاز داریم تا بتوانیم 
مشکلات کشور را با استفاده از توان متخصصین داخلی رفع 
کنیم.رئیس سازمان حفاظت محیط زیست کشور در پاسخ 

به وضعیت گرد و غبار خوزســتان گفت: پنجشنبه گذشته 
سفری به این استان داشتم و خوشبختانه فعلًا تمام دشت 
خوزستان مرطوب اســت، ولی هنوز میزان گرد و غبار آن 
۱۰۰۰ پی پی ام بود.او با بیان اینکه منشاء ۹۵ درصد گرد 
و غبار استان خوزســتان خارجی است، توضیح داد: کشور 
عراق منشاء اصلی این گرد و غبار است که هنوز اقدامی برای 
کنترل آن صورت نداده است.ســلاجقه در بخش دیگری از 
صحبت های خود با اشاره به اینکه بخشی از تمرکز سازمان 
محیط زیست بر ساماندهی پسماند در استان های مختلف 

معطوف شــده، گفت: اولین برنامه جامع در این خصوص 
برای ســراوان در اســتان گیلان تدوین شده است.رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیســت کشور گفت: ابتدا از ورود 
هرگونه زباله به این منطقه جلوگیری و سپس این محدوده 
ایزوله شــد و اقدامات لازم برای راه اندازی تبدیل پساب به 
آب مورد نیاز بخش کشاورزی صورت گرفته است.او گفت: 
در دو گام چهارساله انتظار داریم مشکل پسماند سراوان به 
طور کامل حل شود تا شاهد تغییر چهره این منطقه باشیم.

ســلاجقه گفت: یکی از شــرکت های دانش بنیان کشور با 
استفاده از تکنولوژی روز می تواند صد درصد پسماند عادی 
را به هیدروکربن های ســبک و ســنگین تبدیل و آن را به 
کشــور های اطراف صادر کند که ایــن روند در حال انجام 

است.

رئیس ســازمان ثبــت احوال کشــور از صدور یــک روزه 
شناســنامه های جدید به عنوان یکی از خدمات ارائه شده به 
شــهروندان در میز خدمت این سازمان در ایام الله دهه فجر 
خبر داد.به گزارش ایسنا، هاشم کارگر در حاشیه بازدید از میز 
خدمت سازمان ثبت احوال که در محل ساختمان این سازمان 
در خیابان امام خمینی)ره( برپا شده است، گفت: در راستای 
خدمت روزانه ســازمان ثبت احوال به مناسبت های گوناگون 

نیاز افرادی که عجله بیشتری دارند فراهم می شود. 
به همین بهانه و برای تعویض شناســنامه های قدیمی و سایر 
نیازهای هویتی با برپایی میز خدمت، شناسنامه ها به صورت 
یــک روزه صادر می شــود.وی افزود: ایــن خدمت در برخی 
استان ها که درخواست ها زیاد بوده، انجام می شود. در تهران 

نیز این میز خدمت تا پایان بهمن ماه اجرایی خواهد شد.کارگر 
ادامه داد: در جریان میز خدمت شناســنامه ها یک روزه و در 
همین محــل صادر و تحویل متقاضیان می شــود. خدماتی 
همچون تعویض شناسنامه،  مشــاوره های مربوط به مدارک 
هویتی و موضوعات مربوط به کارت ملی نیز انجام می شــود.

وی تاکید کرد: در جریان راهپیمایی یوم الله ۲۲ بهمن سازمان 
ثبت احوال بــا برپایی غرفه ای در مســیر راهپیمایی برخی 
خدمات را همچون مشاوره مسائل هویتی ارائه می دهد. رئیس 
سازمان ثبت احوال کشور تاکید کرد: ظرف ۲ روز گذشته کار 
میز خدمت آغاز شــده و پس از اعلام برپایی میز خدمت در 
رسانه ها شاهد استقبال گسترده شهروندان بوده ایم. با توجه به 
اینکه شهروندان تا کنون برای تعویض شناسنامه ها مراجعه 

نکردند این ایام را فرصت خوبی برای تعویض شناســنامه ها 
دیدند. لذا استقبال گسترده ای از این میز خدمت شکل گرفته 
است. همکاران ما از ساعت هشت صبح تا ۱۸ در میز خدمت 
در خدمت شهروندان هستند و تلاش می کنیم روز پنجشنبه 
و جمعــه نیز این غرفه برپا باشــد.وی دربــاره زمان صدور 
شناسنامه ها در فرآیند عادی و خارج از میز خدمت، گفت: در 
حالت عادی افراد به دفاتر پیشخوان مراجعه می کنند و ثبت 
احوال پس از اخذ درخواست در مدت یک یا دو روز شناسنامه 
را صادر می کند اما مسیر اخذ دریافت و ارسال شناسنامه باید 
توســط پست انجام شود که بسته به شهرهای مختلف زمان 
خود را می برد.کارگر درباره ضرورت تعویض شناســنامه های 
قدیمی نیز افزود: تعویض شناســنامه ها یکــی از برنامه های 

کشور بوده و همه هموطنان باید شناسنامه های چاپی جدید 
دریافت کنند. برای جلوگیری از جعل و همچنین پایگاه های 
هویتی ثبت احوال شناســنامه های جدید را با دقت بیشتری 
صادر می کنند و با تعویض شناسنامه ها این پایگاه ها از غنای 
بیشتری برخوردار می شوند و سرویس های جدید را بهتر ارائه 
می کنند.  این موارد لزوم تعویض شناسنامه ها را مورد تاکید 
قرار می دهد.وی در خصوص صدور کارت ملی هوشــمند نیز 
گفت: درخواست های صدور کارت ملی پس از اخذ در مرحله 
بعد برای چاپ ارسال می شود و نهایتا از طریق پست به دست 
افراد می رسد اما در میز خدمت مراحل درخواست با سرعت 
بیشــتری انجام می شود و به تبع آن زمان نهایی نیز کوتاهتر 

می شود.

سرپرســت مدیریت ارتباطــات و امور بین الملل شــرکت 
بهره برداری متروی تهران و حومه از ارائه خدمات هوشمند 
در حوزه خرید و شــارژ غیرحضوری بلیت مترو خبر داد.به 
گزارش ایســنا، هادی زند با اشاره به اهمیت مدیریت زمان 
گفت: شهروندان و مسافران شهر زیرزمینی می توانند پیش 
از مراجعه به ایســتگاه های مترو، برای تهیه بلیت و یا شارژ 
کارت های اعتباری از خدمات آنلاین استفاده کنند.سرپرست 

مدیریت ارتباطــات و امور بین الملل شــرکت بهره برداری 
متروی تهران و حومه افزود: امکان دریافت خدمات مرتبط 
با بلیت مترو در ســایت ها و اپلیکیشن های گوشی همراه از 
جمله سایت و اپلیکیشن »تهران من« وجود دارد و مسافران 
می توانند بدون اتلاف وقت، ســفر خود را با مترو آغاز کنند.

بر اساس گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شرکت 
بهره برداری متروی تهران و حومه، وی با بیان اینکه استفاده 
از این خدمات آنلاین به جای استفاده از دستگاه های داخل 
ایســتگاه های مترو و یا مراجعه بــه باجه های فروش بلیت 
می تواند منجر به صرفه جویی در زمان و همچنین آسایش 

بیشتر مسافران شــود، تصریح کرد: شهروندان می توانند با 
خرید بلیت تک ســفره از این طریق، بارکــد بلیت را روی 
گوشــی همراه خود دریافت و هنگام تــردد صفحه نمایش 
گوشی را روی گیت گذاشته و عبور کنند. همچنین از طریق 
این اپلیکیشن ها می توانند از مقدار مبلغ کارت بلیت اعتباری 
خود نیز مطلع شــوند و در صورت لزوم موجودی کارت را 

افزایش دهند.


